
کمتر از دو هفته به انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان باقی 
مانده است. مجلس خبرگان یکی از مهم ترین ارکانی محسوب می شود که 
تضمین کننده جمهوریت نظام اسلامی است. برای بررسی انتخابات این 
مجلس و عملکردش و همچنین کنش گروه های سیاسی در انتخابات مان 
باید به سراغ نمایندگان گروه های سیاسی برویم که در فهرست تشکل های 
مختلف حضور دارند. به این منظور با سعید صلح میرزایی، مسئول دفتر 
حفظ و نشـــر دفتر رهبر انقلاب در قم و کاندیدای حاضر در فهرســـت 16 
نفره، که جامعه مدرسین حوزه علمیه قم برای انتخابات مجلس خبرگان 
در تهران تعیین کرده اســـت، به گفت وگو نشســـته ایم که مشـــروح آن را در 

ادامه می خوانید. 

مجلس خبرگان هم به لحاظ کارکردی نقش مهم تری از مجلس شـــورای اســـلامی 
دارد و هـــم افـــرادی کـــه در آن حضور دارند، به لحاظ ســـابقه علمی افرادی زبده تر 
محسوب می شوند؛ با این وجود وقتی فضای انتخابات را رصد می کنیم، می بینیم 
انتخابات مجلس خبرگان خیلی در بین مردم جا نیفتاده اســـت. چطور می شـــود 

اهمیت و کارکرد مجلس خبرگان را بیشتر برای مردم جا انداخت؟ 
یک مقدارش طبیعی اســـت، چون مجلس شـــورای اســـامی با تبلیغات و آب و 
رنگ و شور بیشتری کار می شود و کاندیداهایش فعالانه تر عملیات می کنند و 
وعده هایی به مردم می دهند اما مجلس خبرگان با توجه به اینکه کارکردش یک 
کارکرد متفاوت  است و خیلی از علمایی هم که وارد این عرصه می شوند، عاقه 
ندارند وارد این عرصه شوند و با دعوت بزرگان و خواهش مومنان وارد کار می شوند 
کمتر هیجان ایجاد می کند. در همه جای جهان افرادی با سن بالا می آیند، مثا 
همین بایدن گاهی اوقات نمی تواند خودش را مهار کند و هر هفته یک سوتی و 
خطا دارد، این آدم امید دارد بتواند در دوره بعدی انتخابات 2024 آمریکا حاضر 
باشـــد. این نشـــان می دهد که چقدر رقابت قدرت اســـت. اینجا شـــما ببینید از 
88 نفر نماینده فعلی که چند نفرشان هم به رحمت خدا رفته اند، تعداد بالایی 
حدود 20 نفر اصا ثبت نام نکردند، یعنی کسانی هم بودند که مطمئن بودند اگر 
ثبت نام کنند، رای می آورند، مثا حضرت آیت الله جنتی که خدا حفظ شان کند 
یا حضرت آیت الله امامی کاشانی را شما ببینید. وقتی احساس کردند به علت 
کهولت سن ورود در این مجلس سخت است، بزرگوارانه چند روز قبل از اینکه 
تایید صاحیت های نهایی بیاید، ایشان انصراف می دهند. این نکته ای اساسی 
است. یکی از دلایلش همین شاید بزرگواری بزرگواران انقاب است که در مجلس 
خبرگان کاندیدا می شوند و بالاخره وارد آن تبلیغات و آن نوع شلوغ کردن نمی شوند. 
از طرفی هم مجلس شورای اسامی به زندگی ملموس مردم ارتباط دارد و قاعدتا 
توجه شان به سفره مردم و سرنوشت  آنها ربط دارد، بنابراین حساسیت در ذهن 
، فرزانه  مردم بیشتر است. از طرفی هم من فکر می کنم خود حضور یک رهبر بصیر
و الحمدلله مراقب به یک معنا شـــاید خیال مردم را راحت کرده که شـــاید اصا 
احساس نیاز نمی کنند. مردم ما امید دارند که ان شاءالله پرچم انقاب اسامی به 
امام زمان توسط رهبر انقاب منتقل شود. شاید این عوامل یعنی عوامل معنوی و 
حسی و عاطفی در کنار آن عواملی که عرض کردم، باعث شده که توجهات کمتر 
شود، مجلس خبرگان طبق قانون نظارت آن طور که برخی رسانه ها به اشتباه نقل 
می کنند نظارت بر رفتار رهبری نیست، نظارت بر شرایط است. ممکن است یک 
جایی بر اساس رفتار رهبری بتوانند تشخیص دهند که شرایط در او هست یا نه 
که می دانید کمیسیون تحقیق و بخش های دیگر خبرگان کار می کنند و خود رهبر 
انقاب بارها گفته اند که بر بقای شرایط در من نظارت کنید و بعد -خدا نیاورد- ما 
گفتیم دعای ما این اســـت و همه ما این امید را داریم اما اگر زمانی اتفاقی برای 
انقاب بیفتد، این مجلس است که قرار است همان کاری که در سال 68 انجام 
داد، در آن دورانی که دوران بعد از امام تصور نمی شد، خداوند مجلس خبرگان را 
به انتخاب رهبر انقاب هدایت کرد و نتیجه آن این شد که کشور ما از بسیاری 

از چالش ها و بحران های اطرافش به سامت بگذرد. 

شـــرایط رهبری با اســـتناد به یک ســـری مصادیق احراز می شود. مصادیق رفتاری را 
می بینیم و می گوییم که ایشان آن شرایط رهبری را دارند. به نظر شما آیا بهتر نیست 
گزارشی از آن بیشتر و جامع تر ارائه شود؟ چرا که معمولا درس های تاریخی هم در 

این مصادیق رفتاری وجود دارد. 
تعیین مصلحتش که تا چه میزان می شود گفت و اینکه چقدر به صورت رسمی 
منتشر شود، معمولا در سطوح بالای مدیریت در همه جای جهان گزارش هایی 
بسیار کلی و خاصه یک سری جزئیات بیان می شود، خیلی از ویژگی هایی که 
برای رهبر انقاب گفته شده، چون جهت کیفی دارند، به عناصر کمی تبدیلش 
کـــردن و اینکـــه بگوییـــم این از این طریـــق و آن طریق و از این نمونه و از آن نمونه 

برداشت شده، شاید نتوان گزارش تمیزی داد. 

فضـــای انتخابـــات 1402  را چطور می بینید؟ به نظرتان می توانیم منتظر مشـــارکتی 
پرشور در هر دو  مجلس باشیم؟ 

با توجه به اینکه الان قریب به 15 هزار نفر کاندیدا برای حضور در مجلس شورای 
اسامی تایید شده اند این 144 نفری هم که در مجلس خبرگان رهبری تایید شدند 
اکثریت شان افرادی هستند که مقبول هستند و مردم دوست شان دارند و مردم 
با یک خاطرجمعی به اینها رای می دهند، یعنی شاید اصا شک و شبهه ای به 
اینها نداشته باشند. به ذهنم می آید آقایان و خانم هایی که می خواهند در این 
انتخابات شرکت کنند، گزینه های فراوانی دارند، مخصوصا در مجلس شورای 
اســـامی که رقابت های قومی و شـــهری و اینها هم هســـت که اینها هم کمک 
می کنند به گرم شدن بازار این انتخابات و البته نکته ای هم که خیلی مهم است، 
رفتار مسئولان و رفتار افراد حاضر در مجلس فعلی است که به نظرم خیلی موثر 
اســـت. همه ما باید مراقبت کنیم. مســـئولان ما دقت دارند و دقت شـــان بیشـــتر 
شود و مردم را دل زده نکنند. گاهی تصمیمات نابجا یا یک حرف یا عمل نابجا 
باعث می شود آن کسی که الان فرض بفرمایید 60 به 40 می خواسته در انتخابات 
شرکت کند به 40 به 60 تبدیل شود. من فکر می کنم خود رفتار ما طلبه ها و اهل 
رســـانه و سیاســـتمداران و مجلسی های ما می تواند تکمیل کننده این باشد که 
گره های ذهنی افراد باز شود یا خدای ناکرده گرهی ایجاد شود. ما الان نزدیک به 
3 میلیون و 500 هزار نفر رای اولی داریم که عدد خیلی خوبی است. خیلی ها 

الان به تکاپو افتاده اند. 

به نظر شما چه آسیب هایی برای مشارکت در انتخابات داریم و چگونه می توان 
آنها را مهار کرد؟ 

ما در میدان اســـتراحتگاه نیســـتیم و وســـط یک جنگ هستیم که دشمن دارد 
همه تاشش را می کند. مثل یک مسابقه فوتبال که آنجا مربی دارد و می نشیند و 
بازیکنانش را می چیند و به موقع تعویض می کند و ممکن است به موقع وقت کشی 
کنند. آنها با طرح و تاکتیک و برنامه آمده اند و ما هم دست بسته نیستیم. این 
طرف ما یک پشـــتوانه قوی داریم و آن هم ســـنت هایمان اســـت. حرکت عالم به 
ســـمت جریان حق اســـت. مـــا نمونه های متعدد دیدیم کـــه خدا قدرت نمایی 

. می گفتند یوم الله  کـــرده. حضـــرت امام یک زمانی می گفتند یوم الله 17شـــهریور
روزی است که قدرت خدا به رخ کشیده می شود. مردم ما با همین سنت های 

خدا تا حالا پیش رفته اند. 

راجع به انتخابات، رهبر انقلاب 4 مولفه را پراهمیت دانستند. چگونگی تحقق بحث 
مشارکت را توضیح دادید. درباره امنیت، سلامت و رقابت و چرایی اهمیت آنها 

هم صحبت بفرمایید و اینکه هرکدام چگونه محقق می شوند؟ 
عنصر سامت با نگاهی که رهبر انقاب دارند و به شدت در این مساله قائل به 
حق الناس بودن رای مردم هستند، خودشان که به شدت دارند مراقبت می کنند و 
حواس شان هست که ما عنصر سامت را تامین کنیم. رهبری به شورای نگهبان و 
مجموعه وزارت کشور هم تحذیر دادند و فرمودند جمهوری اسامی اهل خیانت 
در آرا نیســـت. از ایـــن جهت مردم ما به جمهوری اســـامی اعتمـــاد دارند که رای 
همان است. سال 88 هم اگر خاطرتان باشد، آنهایی که وسط میدان های اجرایی 
انتخابات بودند، همگی گفتند که ما مطمئنیم که تقلب نشده است. آنجایی 
که اینها گفتند آرا باید باطل شود، آقا گفتند این یعنی تودهنی زدن به مردم و من 
هیچ وقـــت ایـــن کار را نمی کنم. بحث ســـامت را از این حیث باید مراقبت کرد. 
 ، هر کسی که سازوکار انتخابات جمهوری اسامی را دیده، می داند آن قدر ناظر
منشی، ناظرهای شورای نگهبان، اجرایی و خود کاندیداها هستند که چنین امری 
میسر نیست. یک بحث هم بحث راهبرد امنیت است که در این مساله خیلی 
اهمیت دارد. دشـــمن به شـــدت دنبال این اســـت که صندوق های رای را کاری 
کند که تضعیف شـــود. شـــما در این مدت اخیر دیدید چندین تیم تروریســـتی و 
مواد منفجره و ساح را می خواستند وارد کشور کنند اما به شدت مجموعه های 
اطاعاتی و امنیتی مراقبت دارند که امنیت انتخابات بالا برود و کارهایی می کنند 
که مردم این امنیت را احســـاس کنند. همچنین رفتارها به گونه ای نبود که فضا 
خیلـــی پلیســـی شـــود. معمولا بـــا اســـتفاده از روش های هوشـــمند و نظارت های 
غیرمحســـوس کار را پیش می برند و معمولا ما رای گیری هایمان بســـیار امن بوده. 
در بحث رقابت هم حضرت آقا فرمودند اصل رقابت یک موقع هست دنیاگرایانه 
اســـت و با هر روشـــی ســـعی می کنند همدیگر را لکه دار کنند اما چیزی که ارزش 
است و مردم ما این را دوست دارند، رفتارهایی نیست که برخی از کاندیداهای 
مجلـــس و جریانـــات در ایـــن چند روز اخیـــر انجام دادند، چون یـــک مقدار ما را 
دشمن شاد کردند. من این توییت های اخیر جریان ضدانقاب را می دیدم که به 
این دعواها استناد می کردند که این آبروی آن را می برد و آن آبروی این را و رفتارهای 
بچه گانه. اینها هم مردم را دلسرد می کند و هم اینکه این رقابت نیست. مردم اتفاقا 
به کســـانی که اخاقی تر رفتار می کنند، گرایش بیشـــتری دارند. انتخابات با این 
جمعیت بالایی که الان تایید شدند و درصد بالایشان خانم ها و اساتید دانشگاه 
و تحصیل کرده ها و جوانان هستند، کاما رقابتی است. باید کمک کنیم که این 
فضا رقابتی تر شود و شور و هیجان بیشتری پیدا کند. اگرچه که می دانید چون 
ما مجالس مان خیلی حزبی رقابت نمی کنند و معمولا رقابت ها فردی هستند، 
به آن پرشوری ریاست جمهوری مان نمی شود. اوج رقابت انتخاباتی ما انتخابات 
ریاست جمهوری  است. به هرحال عنصر رقابت هم عنصر مهمی است و شورای 
نگهبان خیلی تاش کرد تا با دست باز کسانی که می توانند استانداردهای لازم را 
طی کنند و بگذرانند صاحیت شان را تایید کرد و افراد متعددی شکایت کردند. 
یک عدد بالایی را ما الحمدلله در اختیار داریم و گزینه های متعددی پیش روی 

مردم است که ان شاءالله بتواند عنصر رقابت را تامین کند.
 

تعریفی از فعالیت های جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ارائه دهید؛ هم انتخاباتی 
و هم غیرانتخاباتی و بعد بگویید در انتخابات امســـال مجلس شـــورای اسلامی و 

مجلس خبرگان برنامه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم چیست؟ 
آنچه عرض می کنم اطاعات رسمی آن ارگان نیست و خود آن مجموعه قاعدتا 
روابط عمومی دارد و اعام می کند اما برداشت شخصی خودم را عرض می کنم. 
جامعه مدرسین بخش ها و کمیته های مختلفی دارد و بخشی از آن مربوط به 
ارتباط جامعه مدرسین با عموم جامعه است و بخشی از آن مربوط به ارتباط با 
حاکمیت و نظام و بخشی مربوط به ارتباط با حوزه های علمیه است و برخی 
هم ارتباط با روحانیت. هرکدام هم کارویژه هایی برای خودشان تعریف کرد ه اند 
و پیگیری می کنند. مثا خود اداره حوزه علمیه در کشور ذیل جامعه مدرسین 
اســـت، یعنی جامعه مدرســـین است که اعضای شورای عالی حوزه را انتخاب 
کرده و شورای عالی حوزه هم مدیر حوزه را انتخاب می کند و مدیر حوزه علمیه 
قم نســـبت به کل کشـــور غیر از اصفهان و خراســـانات مدیریت می کند. یکی از 
شئونش این است. یکی از شئون هم اعام مواضع است. بالاخره اینها بزرگان حوزه 
علمیه قم و برخی از استان های دیگر هستند. لزوما هم جامعه مدرسین فقط در 
قم نیستند. بعضی از اعضای آن در شهرستان های دیگر هستند و اجاسیه های 
علمای باد را سالانه تشکیل می دهند و علمای باد جمع می شوند و با هم درباره 
مسائل مختلف گفت وگو می کنند و ذیل جامعه مدرسین ما مجمع نمایندگان 
طاب را داریم که در حوزه علمیه قم چند ده هزار طلبه هســـتند و در شـــهرها و 
استان های مختلف نماینده دارند. در همین فرایند رای گیری، نمایندگان از کل 
کشور قریب 160، 170 نفر بنا بر آن آمایش سرزمینی انتخاب می شوند و مشکات 
طلبه ها را بررسی کرده و بحث های مختلفی که مربوط به حوزه است را پیگیری 
می کنند. یکی از کارهایشان هم همین کمک مردم در انتخاب است، مخصوصا 

در بحث خبرگان رهبری که یک حوزه تخصصی است و معمولا احزاب سیاسی 
نمی توانند در اینجا خیلی کار کارشناسی انجام دهند. اعضای جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم را مردم می توانند در سایت شان نگاه کنند؛ هم اعضای گذشته و 
هم اعضای کنونی. در بین اینها بزرگواران و اهل اخاق، تقوا، ساده زیست هستند 
و برخی20، 30 سال است که مدرس حوزه هستند و طلبه ها اینها را می شناسند. 
برای تبلیغ به شهرها و شهرستان ها می رفتند و مردم اینها را می شناسند. اینها 
بررســـی کرده و افرادی را معرفی می کنند. بعضی از بزرگواران گفته بودند عنصر 
کلیدی برای جامعه مدرسین در معرفی فهرست، فقط علمیت است و گروه های 
دیگری که لیســـت دیگری دادند، آنها بیشـــتر کنشـــگری سیاسی برایشان مهم 
است، درحالی که وقتی انسان نگاه می کند، می بیند اتفاقا ویژگی های سیاسی 
هم مدنظرشـــان هســـت و کار می کنند. نه یک روز و دو روز که بالاخره تیم های 
تحقیقاتی گاهی اوقات 3، 4 ماه قبل از انتخابات افرادی که در موضع این اتفاق 
هستند را بررسی می کنند و این فهرست را مورد نقد و بررسی قرار می دهند تا به 
یک فهرست نهایی برسند. معمولا هم مردم اعتماد می کردند، چون حضرت امام 
جامعه مدرسین را خیلی بالا بردند و خود حضرت آقا به یک معنا قلب تپنده را 
جامعه مدرسین می دانند، چون از آنجاست که مدیریت حوزه دارد انجام می شود 
و مدیریت حوزه هم به معنای هدایت اجتماعی و دینی و سیاسی است. چون 
مردم می دانند حضرت امام و حضرت آقا بســـیار نظر جدی نســـبت به جامعه 
مدرسین و اعتای جایگاه آن مجموعه دارند، خب مردم هم اعتماد می کنند. من 
هم دیدم و آن مقدار که اطاع دارم، به شدت پرهیز می کنند از اینکه در لابی های 
سیاســـی بیفتند. ســـعی می کنند آنچه برایشـــان حجت اســـت براساس فرایند 
رای گیری انتخاب کنند. یعنی افراد در مجمع عمومی شان رای گیری می کنند 
و این طور نیســـت که یک نفر فهرســـتی را تهیه کند و بعد اعام شـــود، بلکه آنجا 
مجمع عمومی شان تشکیل می شود و رای گیری می کنند و ممکن است فرض 
کنید فردی باشد که مخالفانی در جامعه مدرسین داشته باشد اما بر اساس آن 
آرا این شخص انتخاب می شود و به عنوان نتیجه نهایی به مردم اعام می شود.

 
فرمودید علاوه بر معیارهای علمی، معیارهای سیاسی هم مبنا قرار گرفته. بفرمایید 
برای تعیین این فهرست چه معیارهای سیاسی، علمی یا غیرسیاسی مدنظر بوده. 

این فرایند را برای دوستان بیان کنید. 
یکی از ویژگی های مهم بحث علمیت اشخاص بود، چون به هرحال خبرگان 
جایگاه مهمی است و تصمیم تک تک این 88 نفر سرنوشت یک جامعه را در 
آن روز مبادای انقاب ممکن اســـت عوض کند. از این جهت علمیت بســـیار 
مهم اســـت یا تقوا و شـــهرت خوب داشـــتن افراد. ممکن است دو گزینه باشند و 
ک دســـتی و تواضع و محبوب میان مردم باشـــند.  هر دو در منطقه شـــهرت به پا
ممکن است یک نفر خودش یا اطرافیانش یا سابقه ای که داشته، باعث شود مردم 
منطقه به او اقبال نداشته باشند، پس اقبال مردم هم به آن فرد که به ویژگی های 
اخاقی و رفتاری و زندگی  وی برمی گردد، موثر اســـت. یک عنصر دیگر بحث 
سامت سیاسی آن شخص است. مجلس خبرگان جای باندبازی نیست. به 
تعبیر حوزوی ما مجلسی نزیه و مقدس است. از این جهت کسانی که درواقع 
ســـراغ کارهای سیاســـی گری و سیاســـی به معنای منفی کلمه می روند و ممکن 
اســـت وام دار افراد بشـــوند، در نظر دوســـتان هست. بحث اعتقاد کامل به خط 
اســـام ناب و مســـیری اســـت که به عنوان خط امام می دانیم و ایشان مشخص 
کردنـــد و حضرت آقـــا هـــر ســـال روی آن تاکید می کنند و آن را شـــرح می دهند و 
مراقبت می کنند، اگر کسی باشد که نسبت به این خط مقداری اعوجاج دارد، 
این یک امتیاز منفی برای او محسوب می شود و این شخص را کنار می گذارد. 
مقداری هم من فکر می کنم خود مورد اعتماد بودن از این جهت که آن شخص 
شخصی جاافتاده باشد و شخصی متروک و ناشناخته نباشد مهم است. معمولا 
اگر گزینه شناخته شـــده ای داشـــته باشند که همه ویژگی ها را دارد و یک عنصر 
گمنام، چون دومی روی پایین آمدن مشارکت مردم اثر می گذارد، اگر تعارض ایجاد 
شود، قاعدتا اولویت با عنصری است که سبد رای داشته و مورد اقبال مردم باشد. 

در انتخابات مجلس شورای اسلامی هم جامعه مدرسین قصد دارد تا به صورت 
موثرتر نقش ایفا کند؟ 

من کمتر دیدم که ورود کند. حالا به ریاست جمهوری ورود دارند اما در انتخابات 
 . مجلس چون سازوکاری وسیع در کل کشور می خواهد که بتوانند کار کنند. خیر

نکته  اینکه در فهرست جامعه مدرسین حوزه علمیه دیده می شد، عدم اجماعش 
با جامعه روحانیت مبارز بود. ما در دوره های قبل این اجماع را بین هر دو تشکل 
می دیدیم و فهرست مشترکی منتشر می شد اما الان این اتفاق نیفتاده و مثلا فردی 
مثل آقای پورمحمدی بیرون از فهرست هستند. دلیلش چیست؟ آیا اجماعی در 
معیارها شکل نگرفت یا اصلا افراد مدنظر جامعه روحانیت مبارز افراد دیگری بودند؟ 
چون کل کشور بنا بر این بود که جامعه مدرسین نظر بدهد. تا الان هم این اتفاق 
افتاده اما نسبت به تهران تاش های متعددی کردند و من مطلعم که جلساتی 
را گذاشتند برای اینکه به ائتافی برسند. با توجه به اینکه جامعه روحانیت مبارز 
تهران اساسش از تهران شکل گرفته در این حوزه نظر اثر گذاری دارد لذا اما 11 نفر 
را اینها توانستند به اشتراک برسند که حالا شما می بینید فهرست مشترک این 
دو مجموعه است. پنج نفر اختاف کردند، یعنی هر کدام از این لیست ها پنج 

نفر مختلف و منفرد و مستقل دارند. آن طور که بنده مطلع شدم، تاش هایی هم 
صورت گرفت که بالاخره یکی از این دو مجموعه یعنی جامعه روحانیت و جامعه 
مدرســـین بالاخره از معیارهایشـــان کوتاه بیایند. جامعه مدرسین چون گفته بود 
من حجت شرعی ندارم نسبت به آن پنج نفری که جامعه روحانیت دارد اعام 
می کند، آن را به عنوان افراد مورد تایید خودم لحاظ نمی کنم، در تزاحم و تعارض 
چون به نتیجه نرسیدند، ظاهرا نتیجه این شد که باید دو لیست مختلف بدهند. 

خود آقای پورمحمدی هم جزء آن پنج نفر بود که سر ایشان اجماع نشد؟ 
بله. 

معیارها را نداشت یا اختلافاتی به وجود آمد؟ 
وقتـــی جامعـــه مدرســـین پنج نفر دیگـــری را جای پنج نفـــر اختصاصی جامعه 
روحانیت دارد قرار می دهد، با اینکه این پنج نفر جامعه روحانیت مبارز آدم هایی 
هستند که مسئولیت های متفاوتی داشتند و از نظر سنی و شهرت اجتماعی 
هم خیلی از این پنج نفری که مربوط به جامعه مدرسین هستند، شاید شهرت 
بیشتری داشتند لذا من فکر می کنم در این امتیازدهی ها نتوانستند به این نتیجه 
برســـند. خود آقای پورمحمدی هم در یکی از این معیارها امتیازشـــان در مقام 
تعـــارض، کمتـــر بوده. حالا فرض کنیـــد اگر موقع دیگری بود و این پنج نفری که 
جامعه مدرسین تایید کرده، نبودند، بین افراد موجود مثا فرض کنید 20 نفر در 
تهران تایید شده بودند، لاجرم جامعه مدرسین ناچار است یک سری را انتخاب 
کند. البته ما داشتیم مواقعی که جامعه مدرسین کمتر از مواقع مورد نیاز تایید 
کرده. یک جایی هم هست که در این مساله احساس می کند، نمی تواند از آن 
متغیرها و اصولی که معتقد است، تنزل کند، بنابراین می گوید 10 نفر را توانستم 
پیدا کنم و همین ها را معرفی می کنم. شاید بعضی از عناصر سیاسی هم دخیل 
بوده و برخی موضع گیری های آن فهرست مقابل در نظر اعضای جامعه مدرسین 
حداقل در تراز آن افرادی که آنها به جای این افراد انتخاب کرده اند، نبوده است. 
اصولگرایـــی بـــه معنای واقعی کلمه نه به عنوان حزب به معنای ایســـتادن پای 
اصول اســـت و به نظر می آید این مســـاله خیلی مهم اســـت که جامعه مدرسین 
حوزه ظاهرا اصولی داشـــت و براســـاس آن اصول به خودش اجازه نداد که تنزل 

پیدا کند و این فهرست را انتخاب کرد. 

تفاوت فهرست ها را اگر ممکن است تشریح بفرمایید که چه افرادی در فهرست 
جامعه مدرسین و جامعه روحانیت غیرمشترک هستند؟ 

آن پنج نفری که در فهرست جامعه مدرسین هستند، عبارتند از حجج اسام 
، دانـــش زاده مومـــن، رجبـــی، ناصـــری و خود من. آن طـــرف ما دکتر  ابراهیمی فـــر
اســـماعیلی را داریم و حجج اســـام پورمحمدی، شـــهریاری، رازینی و صادقی 
هستند. شما به حسب مسئولیت های اجتماعی و سوابق اجرایی هم که نگاه 
کنید، سوابق مجموعه جامعه روحانیت می چربد. شاید وجهه حوزوی افراد جامعه 

مدرسین یک صبغه علمی تری به جهت فقاهت برایشان ایجاد کرده است. 

مهم ترین ویژگی ای که نمایندگان مجلس خبرگان باید داشته باشند را چه چیزی 
می دانید؟ 

مجلس خبرگان یک سری وظایف قانونی دارد و یک سری وظایف انضمامی و 
وظایفی که در کنار وظایف قانونی می شود توقع داشت. نظارت بر شرایط رهبر و 
انتخاب رهبر در زمان مورد نیاز به عنوان دو موضوع اساسی وظیفه ذاتی مجلس 
خبرگان است، اما از آن جهت که مجلس خبرگان مجمع بسیاری از اولیای تراز 
اول کشور و محبوب مردم و اهل تقوا و اهل بیان هست، یک سری کارکردهای 
دیگری هم می شود از آنها طلب کرد که رهبر انقاب بر اینها تاکید کردند، مثا 
حضور در بین مردم. من فکر می کنم این را هم خوب است که ما در ذهن داشته 
باشیم و در انتخابی که می خواهیم انجام دهیم، این کارکردها خیلی مهم هستند؛ 
حداقل در مقام مقایســـه وقتی که اســـتان من دو نفر منتخب نیاز دارد اما چهار 
نفر کاندیدا شده اند، یکی از این عناصر باید همین باشد که حضرت آقا فرمودند 
بایـــد منتخـــب خبرگان و عضو این مجلس بتواند در میان جوانان حضور پیدا 
کند و بین آحاد مردم برود و سنگ صبور مردم باشد و با آنها حرف بزند. این یک 
عنصر مهم است. اگر من در مقام انتخاب می بینم که دو نفر هستند که تقریبا 
هم سنگ هستند اما یکی حضور میدانی قوی تری داشته است، ارجحیت دارد. 
خب این خیلی مهم اســـت که یک نفر بتواند انســـجام منطقه ای ایجاد کند و 
نیروهای فرهنگی و سیاسی آن منطقه را کنار هم بیاورد. این از مرجحات است 
و باعث ترجیح می شود تا بزرگواری که در مقام تساوی ممکن است فرد خوبی 
باشـــد اما به دلیل اشـــتغالات فراوان یا هر دلیل دیگری نمی تواند رسیدگی کند. 
حضرت آقا همچنین فرمودند مجلس خبرگان شورای اندیشه ورزی داشته باشند 
و حرکت انقاب را رصد کنند. قاعدتا من اگر بتوانم افرادی را انتخاب کنم که 
عاوه بر فضل علمی شـــان و بصیرت سیاســـی، یک نگرش خیلی خوبی هم به 
مسائل کشور و جهان داشته باشند، اینها جزء چیزهایی است که حضرت آقا از 
اعضای مجلس خبرگان خواسته اند و در انتخاب  ما باید لحاظ شود و بعد باید 
این را مطالبه کنیم. به نظرم کارکردهای مجلس خبرگان اگر اتفاق بیفتد، یقینا 
ما در دوره بعد یا در میان دوره ای ها از انتخابات مجلس خبرگان هم استقبال 

شایانی رخ خواهد داد. 

حجت الاسلام صلح میرزایی، کاندیدای مجلس خبرگان در گفت وگو با »فرهیختگان« مطرح کرد
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